
 

 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 21. april 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 680 

(Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgsmålet er stillet efter 

ønske fra Jane Heitmann (V). 

 

Spørgsmål nr. 680:  

”Vil ministeren punkt for punkt redegøre for status for implementering af og status 

for indsatsområderne i den tidligere regerings udspil: Høreområdet i fremtiden ‐ En 

styrket indsats for borgere med høretab, oktober 2018. Det vil sige: 

1. Afprøvning af en ny model for høreapparatbehandling: en digital og mere effektiv 

visitation 

2. Øget gennemsigtighed og information til borgeren 

3. Nationale kvalitetskrav til høreapparatbehandlingen ‐ både i offentligt og privat 

regi 

4. Bedre brug af de faglige ressourcer på området 

5. Bedre dataindsamling for at skabe viden om effekt og kvalitet 

6. En uvildig behandling og rådgivning.” 

 

Svar: 

Der redegøres for status på indsatsområderne nedenfor. Det kan generelt bemærkes, 

at programmet er blevet forsinket grundet corona‐pandemien.  

 

1. Sundhedsdatastyrelsen har igangsat en forsøgsordning med en ny form for 

digital visitation og IT‐afprøvning af den såkaldte ”Høremappe” i Region 

Nordjylland. Høremappen samler borgerens data ét sted således, at borge‐

ren og forskellige hørefaglige aktører har adgang til borgerens digitale høre‐

og sundhedsdata og kan genbruge dette, i stedet for fx at skulle udføre den 

samme prøve flere gange forskellige steder. Evalueringen af projektet for‐

ventes at foreligge i løbet af sommeren 2022. 

2. Indsatsen hertil er færdiggjort. Der er fastsat lovkrav om, at private klinikker 

skal oplyse om ejerforhold, og hvorvidt de har høreapparater inden for til‐

skudsgrænsen. Derudover har Sundhedsstyrelsen udarbejdet en informati‐

onspjece og animationsfilm, der skal styrke information til borgeren om be‐

handlingsmuligheder.  

3. Sundhedsstyrelsen har udarbejdet en række faglige kvalitetskrav og anbefa‐

linger til høreapparatbehandling for voksne. Materialet beskriver målgrup‐

pen og indsatser i det samlede forløb for voksne med behov for høreappa‐

ratbehandling og har til formål at løfte og ensarte behandlingen på tværs af 

den offentlige og private sektor. De forventes dermed at skulle være gæl‐

dende for både private og offentlige ydere af høreapparatbehandling og vil i 

henhold til formålet forårsage og kræve en vis grad af tilpasning i begge sek‐

torer særligt i starten. Der pågår nu et arbejde med at omsætte de faglige 

krav og anbefalinger til en bekendtgørelse.  
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4. Styrelsen for Patientsikkerhed har fået til opgave at vurdere hvilke faggrup‐

per, der, ud fra givne kvalitetskrav, er fagligt kvalificerede til at varetage hø‐

reapparatbehandling. Styrelsen har ligeledes skullet foretage en sammenlig‐

ning af de to typer af tilsyn, der foretages i offentligt og privat regi, for der‐

ved at undersøge og opstille mulige modeller, der kan medvirke til at skabe 

en ensartning af tilsynet eller lempe tilsynet med private klinikker. Disse le‐

verancer forventes præsenteret for den interessentgruppe, der følger arbej‐

det, inden sommerferien 2022.  

5. Indsatsen på dette område har været opdelt i to initiativer. Den ene del er 

afsluttet, da en bekendtgørelse trådte i kraft den 1. juli 2021, hvori private 

høreklinikker blev pålagt at indberette deres forventede ventetider, ligesom 

offentlige høreklinikker allerede gjorde det. Informationen er nu tilgænge‐

lige for borgerne på mitsygehusvalg.dk. Den anden del, som omhandler ind‐

samling af aktivitets‐og kvalitetsdata, var i høring ultimo 2021, og der arbej‐

des nu på at behandle høringssvarene. 

6. Der er fastsat lovkrav om, at øre‐næse‐halslæger fra 1. juli 2019 ikke må 

have privat ejerskab i salg af høreapparater. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Nanna Søndergaard Lauritzen 

 


